
پرسپولیس در هشتمین بازی خود در لیگ، عصر امروز در ورزشگاه آزادی میزبان 
صنعت نفت آبادان اســـت. سرخپوشـــان بعد از دو امتیاز حساســـی که در انزلی 
مقابل ملوان از دســـت دادند حالا به دنبال جبران آن هســـتند و از این رو در بازی 
امروز محکوم به برد خواهند بود. این در حالی است که باشگاه پرسپولیس هنوز 
نتوانسته به وعده های مالی اش در قبال سرخپوشان عمل کند و این مساله همچنان 
مشکلات داخلی زیادی را در این تیم ایجاد کرده است. تنها غایب پرسپولیس 
برای بازی امروز وحید امیری است و تیم صنعت نفت هم عباس قاسم، مدافع 
میانی اش را امروز به خاطر آسیب دیدگی در ترکیب اصلی اش ندارد. پرسپولیس 
فصل پیش موفق شـــد در هر دو بازی رفت و برگشـــت صنعت نفت را شکســـت 
دهـــد، اما شـــرایط فعلی این تیم حداقل در مقایســـه بـــا فصل پیش به مراتب بهتر 
است. شاگردان یحیی گل محمدی ممکن است در بازی امروز باز هم تغییراتی 
را نســـبت به بازی قبل خود داشـــته باشـــند، از این جهت که ســـرمربی این تیم در 
هفته های اخیر سعی کرد از بازیکنان ذخیره تیمش بیشتر استفاده کند تا فشار 

بیش از حد به نفرات اصلی وارد نشود. 

   هشداری که جدی گرفته نشد
ورزشـــگاه آزادی تقریبا یک ماه پیش بود که از فدراســـیون فوتبال و ســـازمان لیگ 
خواست که بازی های نه چندان مهم لیگ برتر را در این ورزشگاه برگزار نکنند تا 
چمن ترمیم شده آن حداقل تا پایان مرحله گروهی لیگ قهرمانان کیفیتش را حفظ 
کند. در همین راستا نیز مدیریت این ورزشگاه به سرخابی ها نامه رسمی زد که به 
فکر یک زمین دیگر در تهران باشند تا بازی های معمولی خودشان را در آنجا برگزار 
کنند. در این میان دو باشگاه استقلال و پرسپولیس ابتدا گام های موثری در این 
راستا برداشتند به این ترتیب که پرسپولیس درخواست میزبانی از برخی بازی های 
خانگی اش در ورزشـــگاه شـــهید کاظمی را داد و اســـتقلال هم از وضعیت چمن 
ورزشگاه های کیش بازدید کرد. اما بعد از اینکه شورای تامین و سازمان لیگ مجوز 
بازی در ورزشگاه شهید کاظمی را برای پرسپولیس صادر نکرد، این باشگاه اعلام 
کرد ما حاضر به بازی در شهرستان نبوده و فقط در ورزشگاه آزادی بازی می کنیم. 

در این میان اســـتقلال هم همانند رقیب خود مدعی شـــد ما هم فقط در همین 
ورزشگاه میزبان رقبای خود خواهیم بود. با این حال مدیریت ورزشگاه آزادی در 
اواسط این هفته باز هم به باشگاه پرسپولیس پیشنهاد داد با صنعت نفت آبادان 
در ورزشـــگاه دیگری بازی کند؛ چراکه شـــرایط چمن زمین شـــماره یک آزادی به 
شکلی است که اگر قرار باشد هر هفته بازی در آن برگزار شود آن  وقت کیفیتش 
را برای ادامه بازی های آســـیایی از دســـت خواهد داد. در واقع مدیریت ورزشـــگاه 
آزادی هشدار لازم را به باشگاه پرسپولیس داد که اگر زمین شماره یک این ورزشگاه 
کیفیت مطلوب را برای میزبانی از بازی برگشت پرسپولیس و الدحیل نداشت، 

اعتراضی نداشته باشند!

   اصرار یحیی به جدایی
یحیی گل محمدی در هفته های اخیر متفاوت تر از قبل در نشست های خبری 
صحبت می کند و حداقل سعی می کند در مورد مسائل مالی و اعتراض شاگردانش 
نسبت به این موضوع صحبتی نکند. در کنار این قضیه او حاضر نیست نشستی 
را با مدیرعامل و اعضای هیات مدیره باشگاهش داشته باشد. در سوی مقابل نیز 
درویش اقدامی برای تمدید قرارداد یحیی انجام نداده و این مربی متوجه شده است 
 ، که برخی دوست ندارند او فصل آینده در پرسپولیس باشد. همه این مسائل به کنار
یحیی در صحبت با اطرافیانش همچنان صحبت از جدایی می کند. او اعتقاد 
دارد براساس نوتیس هایی که به باشگاه پرسپولیس داده عملا دیگر قراردادی با این 
باشگاه ندارد و همین فردا می تواند با تیمش خداحافظی کند. اطرافیان یحیی اعتقاد 
دارند که او از یک سری مسائل اطراف تیمش خسته بوده و هر تصمیمی ممکن 
است در نیم فصل اتخاذ کند. به هر صورت شرایط این روزهای یحیی گل محمدی 
در پرسپولیس به شکلی بوده که او هر لحظه ممکن است تصمیم به خداحافظی 

از جمع سرخپوشان گرفته و توجهات زیادی را جلب کند. 

   این بار امید های پرسپولیس اعتصاب کردند!
باشـــگاه پرســـپولیس برخلاف شعارهایی که می دهد آن طور که باید توجهی به 
تیم های پایه خود نمی کند. البته فصل گذشته از لحاظ امکاناتی هوادار متمول 
یادی به تیم های پایه این باشـــگاه و ورزشـــگاه درفشی فر داشته، اما  رســـیدگی ز
یکنان و مربیان پایه باشگاه پرسپولیس 50 درصد از قرارداد فصل پیش خود  باز

یافتی  یال در را هنوز از این باشگاه طلبکارند و در فصل جدید هم حتی یک ر
نداشته اند. این در شرایطی است که قرارداد های بازیکنان این تیم همگی زیر 40 
میلیون تومان است! در همین راستا آنها در هفته های اخیر بارها نسبت به این 
موضوع اعتراض کرده اند که نتیجه مثبتی نداشته است. با توجه به همین موضوع 
بازیکنان تیم امید پرسپولیس روز گذشته قصد تمرین نداشتند و به سرمربی خود 
اعلام کردند تا زمانی که باشگاه پرداختی ای به آنها نداشته باشد در تمرینات 
شرکت نکرده و فقط در روز مسابقه حاضر می شوند. اما انصاری سرمربی این 
گردانش را جمع کرده و از آنها خواهش کرد با توجه به حساسیت بازی  تیم شا
پیش روی شان این هفته را هم صبر کنند و احتمالا اوایل هفته آینده باشگاه 
پرداختی ای به آنها خواهد داشت. بعد از صحبت های انصاری، امیدها حاضر 
به تمرین شدند؛ هر چند برخی از آنها با سرمربی تیم شان درد دل کردند. به طور 
مثال یکی از آنها با نشـــان دادن کفش های پاره اش گفته اســـت: »هفته هاست 
که دارم با کفش های پاره تمرین و بازی می کنم؛ چراکه در توانم نیست 9 میلیون 

تومان پول استوک بدهم. متاسفانه باشگاه فقط به تیم بزرگسالان اهمیت 
می دهد و الان هم دنبال آپشن های آنهاست، در حالی که کل بودجه 

یکن بیست و هشـــتم تیم هم  تیم هـــای پایـــه اندازه کل قرارداد باز
نیســـت!« در حال حاضـــر تیم امید و نوجوانان پرســـپولیس در 
رقابت های آســـیا ویژن صدرنشـــین جدول هســـتند و در رده 
نونهالان و جوانان هم جزء پنج شش تیم بالای جدولند، اما با 
این حال این باشگاه از نظر مالی به قراردادهایی که با بازیکنان 

و مربیان پایه امضا کرده، پایبند نبوده است. 

   حمایت همه جانبه از  ویسی
اما حریف امروز پرسپولیس از 7 بازی موفق به کسب فقط 6 امتیاز شده است. با 
این حال مدیران باشگاه صنعت نفت از عملکرد عبدالله ویسی ناراضی نیستند 
و اعتقاد دارند که او از هیچ تلاشی برای نتیجه گیری تیمش دریغ نکرده است. در 
سوی دیگر مدیران نفتی از اینکه تیم شان فصل پیش در لیگ برتر ماندنی شد 
به نوعی این موفقیت را مدیون ویسی می دانند و فعلا همه جوره حامی این مربی 
هستند. از طرف دیگر ویسی نیز  انگیزه بالایی برای نتیجه گیری در صنعت نفت 

دارد تا بتواند بار دیگر سرمربیگری تیم های بالای جدول لیگ را برعهده بگیرد. 

سومین نشست کمیته فنی فدراسیون والیبال روز دوشنبه 8 آبان ماه با حضور رئیس 
فدراسیون والیبال و اعضای کمیته فنی برگزار شد و در پایان این جلسه 5 ساعته قرار 
شد محمدرضا داورزنی از جیانلورنزو بلنجینی، ویتال هاینن، روبرتو پیاتزا و ولادیمیر 
آلکنو به عنوان گزینه های خارجی و پیمان اکبری و سعید معروف به عنوان گزینه های 
داخلی براساس هدفگذاری المپیک 2028 برنامه اختصاصی دریافت کند. جهانگیر 
سیدعباسی عضو کمیته فنی فدراسیون والیبال با »فرهیختگان« درخصوص گزینه های 

هدایت تیم ملی صحبت کرد که در ادامه می خوانید. 

گزینه های را که از آنها برای حضور در تیم ملی برنامه خواسته شده است، چگونه 
می بینید؟

طبق صحبت های داورزنی در جلسه کمیته فنی، با نفرات بیشتری صحبت شده 
اســـت که آنها قرارداد داشـــته اند و امکان حضور در ایران را نداشـــته اند. داورزنی 14 
شاخص برای انتخاب مربی تیم ملی درنظر گرفته بود و انصافا آنقدر جامع بود که 
هرکسی قصد اضافه کردن شاخص دیگری را داشت، متوجه می شد که در بین همان 
14 شاخص می گنجند. براساس همین شاخص ها نیز به مربیان داخلی و خارجی 
رسیدند و فکر می کنم می تواند فیلتر خوبی برای انتخاب سرمربی تیم ملی باشد. 

بعد از قطع همکاری با عطایی، رئیس فدراسیون از انتخاب گزینه سطح بالای خارجی 
برای تیم ملی صحبت کرد و حرفی از مربی داخلی مطرح نبود. این صحبت داورزنی 
در آن مقطع برای برداشتن فشارها بود یا دلایل دیگری باعث شد که همچنان مربیان 

داخلی شانس هدایت تیم ملی را داشته باشند؟
فکر نمی کنم صحبت های داورزنی در آن مقطع برای برداشتن فشارها بود. صادقانه 
قبل از حضور بهروز عطایی، جریان بسیار قوی ایجاد شده بود که مربی داخلی 
می تواند سرمربی تیم ملی شود. در آن مقطع اکثر دوستان والیبالی عنوان می کردند 
مگر مربیان داخلی چه ایرادی دارند. این فشار و تفکراتی که ایجاد شده بود درنهایت 
باعث شد به سمت داخلی برویم. درحال حاضر یک جریان دیگر است که می گوید 
نمی شود همه مربیان داخلی را با یک چوب زد. بهروز عطایی به عنوان یک مربی 
داخلی مانند برخی مربیان خارجی موفق نبوده و یک عده تفکرشان این است که 
باز هم می توانیم به مربیان داخلی اعتماد کنیم. به احتمال بسیار قوی اگر مربیان 
داخلی هم انتخاب شـــوند دســـتیار اول شـــان خارجی خواهد بود. این انتخاب و 
ترجیح داورزنی نیست و خواسته عموم و تفکرات حاکم بر جامعه والیبال است 
که هنوز هم اعتقاد دارند بعضی مربیان داخلی توان هدایت تیم ملی را دارند و نباید 

با چوب بهروز عطایی بقیه را زد. 

والیبال بعد از روند موفقیت های سالیان گذشته مانند فوتبال و کشتی به خانه های مردم 
راه یافت و اقبال عمومی بسیاری را جذب کرد. این رشته مانند فوتبال برای مردم بسیار 
مهم شده است. بسیاری اعتقاد دارند با توجه به ناراحتی مردم در آن مقطع سناریویی 
طراحی شـــد تا با مطرح کردن حضور دوباره مربی خارجی تا حدودی فشـــارها کمتر 

شود و در زمان مناسب دوباره به یک گزینه ایرانی رسید. این تحلیل را قبول دارید؟
موافـــق این موضوع نیســـت. اولا اگر قصـــد آوردن مربی خارجی را داریم باید مربی 
خیلی خوب بیاوریم و مربی خوب و متوسط به درد ما نمی خورد. از 4 گزینه خارجی، 

3 مربی تیم دارند و تا اواخر اردیبهشت امکان حضور در ایران را ندارند. 

همکاری با تیم ملی والیبال ایران برای این مربیان وسوسه کننده نیست که درصورت 

داشتن شرایط مالی مناسب، قراردادشان را فسخ کنند؟
حقوق مساله ای نیست و برای بسیاری از مربیان والیبال ایران با توجه به پتانسیل 
خوبی که دارد، چالش جذابی اســـت. یک ســـری فاکتورها مثل مســـائل فرهنگی 
و مدیریتی نیز مطرح اســـت. ما دو هدف کلان داریم که بدون تعارف رســـیدن و 
دسترسی به هدف اول که سهمیه المپیک است، محال و خیلی سخت است. 
شانس کسب سهمیه المپیک پاریس برای ما یک در هزار است. سه تیم ایتالیا، 
آرژانتین و اسلوونی خیلی با ما فاصله دارند. بعد از آنها تیم صربستان است که در 
رنکینگ 353 امتیاز دارد و بعد از این تیم نیز کوبا، هلند، ترکیه و ایران قرار دارند. 
درحال حاضر 6 تیم به المپیک رفتند و یک تیم از قاره آفریقا انتخاب خواهد شد 
و با حضور فرانسه به عنوان میزبان المپیک تکلیف 8 تیم مشخص شده است. 
3 تیم ایتالیا، آرژانیتن و اسلوونی نیز در رنکینگ بالاتر از ما هستند و ما درصورت 
برتری تمام دیدارهای خود به آنها نخواهیم رسید. تیم 11 نیز صربستان است و ما 
با رتبه پانزدهم 307 امتیاز داریم و 46 امتیاز از آنها عقب هستیم. عملا رسیدن به 
این تیم محال است. از میان 4 گزینه خارجی نیز تنها آلکنو تیمی ندارد و بیکار 
است. هاینن با تیم ملی بانوان آلمان و یک تیم باشگاهی بانوان ترکیه قرارداد دارد 
و دو مربـــی دیگـــر نیز قرارداد دارند. درخصوص آلکنو نیز شـــنیدم که تمایل دارد 

به عنوان مدیرفنی حضور داشته باشد. 

با این شرایط به نظر می رسد درنهایت به دو گزینه داخلی خواهیم رسید؟
نـــه اینکه به گزینه داخلی رســـیده باشـــیم و درحال حاضر نیـــز دوبرابر گزینه های 
داخلی، گزینه خارجی داریم. به نظرمن در گزینه های داخلی نیز توانمندترین افراد 

که 14 شاخص مدنظر را داشتند همین دو نفر بودند. 

فکر می کنید درصورت حضور گزینه داخلی و درکنار آن انتخاب یک تمرین دهنده 
خارجی، امکان موفقیت و از طرفی بازگشت اعتماد مردم به مربیان داخلی خواهیم بود؟
صادقانه ممکن است نحوه مدیریت، سوابق، کاریزما، مقبولیت جهانی و شرایط 
دیگر این دو مربی ایرانی با هم متفاوت باشد و نمی توانیم آنها را در یک سطح دید. 
ممکن است یک سری امتیازات پیمان اکبری نسبت به معروف داشته باشد و 
یک سری آیتم های مهم تر را سعید داشته باشد. از طرفی والیبال ایران ازلحاظ غنای 

فنی در 10 ساله گذشته در بهترین شرایط قرار دارد. هیچ وقت این همه بازیکن خوب 
نداشتیم. در پست پشت خط زن ما 5 بازیکن خوب داریم، درحالی که در گذشته 
به ندرت 2 نفر داشتیم. درحال حاضر 7، 8 دریافت کننده تاپ داریم و در دفاع 
وسط و لیبرو شرایط همین طور است و فقط در پست پاسوری هنوز جای معروف 
خالی است. نمایش معروف با بقیه پاسورها فعلا فاصله دارد. ما بیشتر از اینکه از 
نقاط فنی بخوریم، از نقاط مدیریتی خوردیم. منظور از مدیریت، مدیریت تیم و 
داخل زمین است، نه مدیریت فدراسیون. در بُعدی که بتوانیم حواشی را کنترل 
کنیم، بهترین بازی را از بازیکنان بگیریم، بازیکنان را درگیر حاشیه نکنیم و موارد 
دیگر آســـیب دیدم و خودمان را با دســـت خودمان وارد حاشـــیه کردیم. یک مربی 
ایرانی بتواند حواشی، رهبریت، مدیریت و اعمال دانش داشته باشد حتما موفق 
خواهد شد. دراکنون شاید محمد موسوی و میلاد عبادی پور هر مربی را نپذیرد. 
من سال هاست که تیم دارم و مربیگری می کنم، اما شاید این نفرات سعید معروف 

بدون تجربه را خیلی راحت و بیشتر از من قبول کند. 

به نظر شما درست است که بر مبنای خواسته بازیکن ما برای تیم ملی مربی انتخاب 
کنیم و بازیکن برای تیم ملی تعیین تکلیف کند؟

بحث تعیین تکلیف نیست. منظور من این است که دانش من این بازیکنان را 
اقناع نمی کند. اکثر بازیکنان ما لژیونر تیم های خوب هستند و با مربیان خوب کار 
کردند. غفور با دیجورجیو و لورنزنتی کار کرده است، برای اینکه من را به لحاظ فنی نه 
شخصیتی بپذیرد، باید دانش بیشتری از لورنزوتی ارائه بدهم. اگر یک تمرین دهنده 
خوب بیاید و بتوانیم تیم را مدیریت و بازیکنان را به شخصیت حرفه ای باز گردانیم، 
موفق خواهیم شد. مگر در زمان سعید معروف تیم ملی از لحاظ فیزیکی و تکنیکی 
تاپ دنیا بود؟ قالب بردهای ما مرهون پروژه واحد و کارگروهی بود و با تمام وجود 
می جنگیدیم. در کل قصد دفاع از مربی داخلی و خارجی را ندارم و شخصا بیشتر 
مایل بودم اگر بشود یک مربی را که مهارت مدیریتی و رهبری داشته باشد بیاوریم، 
اما بدون ارزش گذاری بین این گزینه ها می شود به نتیجه خوب رسید و نه برای 2024، 

بلکه برای المپیک 2028 به نتیجه رسید. 

خیلی ها اعتقاد دارند با توجه به عدم تجربه مربیگری سعید معروف نباید او را در ابتدای 

مربیگری برای تیم ملی انتخاب کرد تا درصورت عدم نتیجه گیری بسوزد، حتی برخی 
شرایط برای انتخاب معروف را با حضور علی دایی در ابتدای دوران مربیگری اش در 

تیم ملی فوتبال مقایسه می کنند؟
 وقتی اســـم علی دایی می آید همه کلاه از ســـر بر می داریم، اما ســـطح فوتبال ما در 
مقیاس جهانی با سطح والیبال در مقیاس جهانی قابل ملاحظه نیست. میلاد 
عبادی پـــور جـــزء چند دریافت کننده درجه یک دنیاســـت، اما در فوتبال چنین 
مقیاسی را از خود نشان نداده است. ما در فوتبال هیچ وقت در میان 10 قدرت برتر 
دنیا قرار نگرفتیم، اما در والیبال 4 هم شده ایم، بنابراین خیلی از نظر استانداردهای 
جهانی فاصله دارد. علی دایی یک استثناست و باید به او احترام گذاشت، اما 
والیبال متفاوت است و داستان علی دایی و سعید معروف نیز متفاوت است. فکر 
می کنم با شناخت از سعید معروف، او دانش بسیار بالایی در سطح جهانی دارد 
و همه مربیان بزرگ قبولش دارند و از طرفی کاریزما و شخصیت مربیگری را دارد. 
بعضی بازیکنان بزرگ دنیا مثل گرویچ پاسور صربستان بود که بعد از خداحافظی 
مربی موفقی شد. باید فرهنگ حرفه ای گری را به تیم ملی بازگردانیم و همه شنیدیم 
اتفاقاتی در تیم ملی افتاده است که در تیم دسته یک و زیر گروه نیز قابل قبول نیست. 
روزی ما ایتالیا را با دو دریافت کننده متوسط در این کشور بردیم، یعنی بازیکنی 
نداشتیم، اما درحال حاضر 7 بازیکن در این پست داریم و همچنین بهترین تیم 
جوانان تاریخ والیبال را داریم. به راحتی می شود دوباره در سال 2025 آقایی آسیا را 

از ژاپن گرفت و به جمع 8 تیم برتر دنیا بازگشت. 

با توجه به نسبت فامیلی شما با سعید معروف اصلا در جریان هستید که او علاقه ای 
برای هدایت تیم ملی دارد؟

مطمئنم سعید می خواهد مربیگری کند. او چندین سال است که مطالعه می کند، 
اما این را که چنین چیزی مطرح شود می پذیرد یا نه، برای من هم سوال است. با 
سعید خیلی صحبت می کنم، اما مسائل حرفه ای ربطی به مسائل فامیلی ندارد. 
80 درصد صحبت ها ما در مورد والیبال است، اما درخصوص تصمیمات فردی 

و حرفه ای صحبت نمی کنیم.

اگر سعید با شما تماس بگیرد و بپرسد که به عنوان دایی اش توانایی هدایت تیم ملی 
را در این مقطع در او می بینید، چه خواهید گفت؟

باقاطعیت خواهم گفت که صددرصد اگر شرایط را مهیا کنند این توانایی را دارد. 
می دانم چه شخصیتی دارد و آدمی را در زندگی چه ایرانی و خارجی به جدیت 

سعید ندیدم. 

اعتصاب بزرگسالان پرسپولیس به امیدها هم سرایت کرد

گلمحمدیهمچنانحرفازجداییمیزند
 پرسپولیس هشدار ورزشگاه آزادی را جدی نگرفت

عضو کمیته فنی فدراسیون والیبال در گفت وگو با »فرهیختگان«: نباید با چوب عطایی همه مربیان ایرانی را زد

رسیدنبهسهمیهالمپیکپاریسمحالاست
 از لحاظ غنای بازیکن در بهترین شرایط والیبال قرار داریم               داستان علی دایی با سعید معروف متفاوت است
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